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سال هاي گذشته با 
نزديك شدن فصل 
گرم و تابستان هشدارها در خصوص شيوع بيماري 
مالاريا در برخي مناطق كشور به ويژه استان هاي 
مرزي و جنوبي آغاز ش�ده اس�ت. بيماري اي كه 
هنوز هم يكي از مهم ترين عوامل مرگ ومير در 
بعضي كش�ورهاي در حال توسعه است و سالانه 
جان 1/5تا ۳ ميليون نف�ر در جهان را مي گيرد و 
چند سالي است در سيستان و بلوچستان، كرمان 
و هرم�زگان ج�ولان مي دهد، حالا طب�ق اعلام 
مسئولان وزارت بهداشت به حدود هشت استان 
رسيده است! اين در حالي اس�ت كه بسياري از 
كارشناسان ورود و خروج مهاجران غيرقانوني به 
اس�تان هاي جنوب ش�رقي را يكي از مهم ترين 
عوامل گذر مالاري�ا از مرز اس�تان هاي مذكور و 
هجوم آن به مركز ايران مي دانن�د! در اين ميان 
نقش عوامل خارج از كنترل نيز بر اين مسئله دامن 
مي زند چراكه طبق پيش بيني هاي كارشناسان 
س�ازمان حفاظت محيط زيس�ت طي سال هاي 
آينده به دليل تغيير اقليم بيماري هاي مالاريا و 
س�الك در اكثر نقاط ايران ش�ايع خواهد ش�د! 

    
در حال حاضر بيماري مالاريا در 99 كش��ور دنيا 
ش��يوع يافته و بيش از ۳ ميليارد و ۳۰۰ ميليون 
نفر در معرض خطر ابتلا به اين بيماري قرار دارند! 
اين بيماري طي س��ال هاي اخير از همسايه هاي 
شرقي به ويژه پاكس��تان وارد استان هاي كرمان، 
هرمزگان و سيستان و بلوچس��تان شده و پس از 
آن از مرزهاي اين استان ها گذر كرده و در بيش از 
يك سوم مساحت كشور جولان مي دهد. اگرچه 
بر اس��اس آخرين گزارش هاي دانشگاه هاي علوم 
پزشكي كش��ور، تعداد موارد بومي مالاريا در پنج 
س��ال گذش��ته از حدود 8 هزار مورد به كمتر از 
۱۰۰ مورد در پايان س��ال 9۵ كاه��ش يافته و در 

سال گذش��ته هيچ موردي از مرگ مردم ايران بر 
اثر بيماري مالاريا ثبت و گزارش نشده است، با اين 
حال اين ميزان كاهش نمي تواند ضمانتي بر عدم 
توسعه و شيوع اين بيماري طي سال هاي آتي باشد. 
ضمن اينكه بر اساس تحقيقات كارشناسان سازمان 
حفاظت محيط زيست طي سال هاي آينده به دليل 
تغيير اقليم بيماري هاي مالاريا و س��الك در اكثر 
نقاط ايران شايع خواهد شد! چراكه افزايش دو تا 
سه درجه اي دما مي تواند ابتلا به مالاريا را تا 7 درصد 
افزايش دهد و تغيير اقليم در ايران روند بالا رفتن دما 
و افزايش گازهاي گلخانه اي را شدت بخشيده و طي 
سال هاي 2۰26 تا 2۰۳۰ مالاريا در اكثر استان هاي 
كشوربه ويژه در شمال غرب و جنوب غربي ايران 
شيوع خواهد يافت! علاوه بر اين از آنجا كه هر ساله 
هزينه هاي هنگفتي صرف پيشگيري و مقابله با اين 
بيماري مي شود، مسئولان از نيمه دوم ارديبهشت 
كه هوا رو به گرمي مي رود بررسي راهكارهاي مقابله 
با مالاريا را به طور جدي در دستور كار قرار مي دهند. 

  حذف مالاريا در دست اجرا!
اگرچه طي سال هاي اخير با انجام اقدامات كنترلي 
و پيشگيرانه از جمله روش بهسازي محيط، مبارزه 
مكانيكي، شيميايي و بيولوژيكي تا حد زيادي شيوع 
مالاريا در كشور كاهش يافته است اما احتمال انتشار 
گسترده اين بيماري مرگبار طي سال هاي آتي عزم 
همگاني مي طلبد. رئيس اداره كنت��رل مالارياي 
وزارت بهداشت با اش��اره به تصويب برنامه حذف 
مالاريا در شوراي عالي سلامت و امنيت غذايي در 
سال 89 مي گويد: با اجراي برنامه هاي پيشگيرانه، 
ايران به عنوان يكي از كشورهاي موفق و پيشرو در 
جهان در زمينه حذف مالاريا مطرح است با اين حال 
بايد اين اقدامات اس��تمرار يابد تا در سال هاي بعد 
بتوانيم ميزان ابتلا به مالاريا و خسارات جاني مالي 

ناشي از آن را به نقطه صفر برسانيم. 
احمد رئيسي با بيان اينكه اواسط شهريور ماه فصل 
دوم شيوع مالاريا در كشور آغاز مي شود، مي افزايد: با 
مشاركت سازمان جهاني بهداشت، سازمان مديريت و 

برنامه ريزي و آموزش و پرورش برنامه حذف مالاريا 
تدوين مي شود. وي با اشاره به اينكه كودكان و زنان 
باردار به عنوان گروه هاي در مع��رض خطر بيماري 
مالاريا هستند تش��خيص و درمان رايگان مالاريا در 
مراكز بهداشتي و درماني را يكي از راهكارهاي مؤثر 
عنوان مي كند. وي با اشاره به روش هاي مبارزه با لارو 
)مرحله نابالغ( پشه ناقل مالاريا مي گويد: روش بهسازي 
محيط، مبارزه مكانيكي، شيميايي و بيولوژيكي از جمله 

روش هاي مبارزه با اين بيماري است. 
  مهاجران غيرقانوني، عامل شيوع مالاريا!

در كنار تمام عوامل شيوع بيماري مالاريا در كشور 
در س��ال هاي اخير بحث ورود و خروج مهاجران 
غيرقانوني و تبعه خارجي به اس��تان هاي مرزي و 
احتمال آوردن بيماري به كشور از اين طريق نيز 
مورد توجه قرار گرفته اس��ت. طبق گزارش هاي 
وزارت بهداشت 6۵ درصد موارد مالاريا به سيستان 
و بلوچس��تان تعلق دارد و در اين ميان حدود۳۰ 
درصد موارد مالاريا در كشور خاص تبعه خارجي 
ساكن ايران و عمدتاً افغاني هستند. محمدمهدي 
گويا، رئيس مركز پيش��گيري بيماري هاي واگير 
وزارت بهداش��ت با تأييد اين موض��وع مي گويد: 
يكي از مشكلات پيش  روي ايران در زمينه مالاريا، 
ورود و خروج مهاجران غيرقانوني است. وي با بيان 
اينكه همه همكاران در حالت آماده باش قرار دارند، 
مي افزايد: تغييرات آب و هواي��ي خارج از كنترل 
ما اس��ت و از همين رو امكان بالا گرفتن بيماري 
وجود دارد و بايد در اين زمينه خود را مجهز كنيم. 
همچنين يكي از مشكلات پيش  روي ايران، ورود 
و خروج مهاجران غيرقانوني است و احتمال آوردن 
بيماري به كشور از اين طريق افزايش مي يابد كه 
بايد در اين زمينه هوشيار عمل كنيم. بنا به اظهارات 
گويا مناطق جنوب شرقي كش��ور از ساير مناطق 
كشور در زمينه مالاريا مستعدتر اس��ت و اگر در 
مقابله با مالاريا كوچك ترين اشتباهي انجام بگيرد 
با شكل انفجاري اين بيماري روبه روخواهيم بود. 

  كهگيلويه و بويراحمد: عدل هاشمي پور نماينده كهگيلويه، بهمئي، 
چرام و لنده در مجلس اعلام كرد فاز نخس��ت پتروشيمي دهدشت كه 
شامل خاكبرداري است تا شش ماه آينده به اتمام خواهد رسيد. وي با 
اشاره به آمار جوانان جوياي كار در شهرستان كهگيلويه گفت: متأسفانه 
اين پروژه ۱۱ سال فقط يك فنس دور آن كشيده شده بود. وي به مناقصه 
گذاشتن پتروشيمي دهدشت را از وزير نفت خواستار شد و گفت: اگر 
پروژه به مناقصه رود مي توانيم توانمندي هاي شركت ها را ارزيابي نماييم. 
هاشمي پور با اشاره به گردنه هاي صعب العبور در خط انتقال گچساران به 
دهدشت تصريح كرد: 6۰ كيلومتر خط لوله از گچساران تا پتروشيمي 

دهدشت بايد اجرا شود كه حداقل دو سال زمان نياز دارد. 
  سيستان و بلوچستان: رئيس دانش��گاه علوم پزشكي و خدمات 

بهداشتي- درماني زاهدان گفت: نخستين 
مركز جام��ع درمان ناباروري سيس��تان و 
بلوچس��تان به ن��ام »مول��ود« همزمان با 
۱4مركز درمان ناباروري در ۱۳دانش��گاه 
علوم پزش��كي سراسر كش��ور در زاهدان 
افتتاح ش��د. ميري اف��زود: اي��ن مركز با 
زيربناي ۵۰۰ مترمربع در يك طبقه مجتمع 

آموزشي درماني بيمارستان علي بن ابيطالب )ع( زاهدان ايجاد شده و 
ارائه دهنده خدمات كامل ناباروري به زوج هاي استان است. 

  ايلام: معاون پايش و نظارت محيط  زيست استان ايلام گفت: ميزان 
غلظت هواي ايلام به دليل هجوم ريزگردها در وضعيت اضطرار اس��ت. 
علي طاهر سارايي اظهار كرد: ريزگردها به  شدت به آسمان استان هجوم 
آورده  و هم اكنون وضعيت و ميزان غلظت آلودگي هوا در ايلام به وضعيت 
اضطرار و به سه برابر حد مجاز رسيده است. وي با بيان اينكه شهرستان هاي 
ايوان و مهران در وضعيت هشدار و يك و نيم برابر حد مجاز هستند، افزود: 

مابقي شهرستان ها در وضعيت عادي به سر مي برند. 
  آذربايجان غربي: دبير كارگروه ستاد احياي درياچه اروميه گفت: تراز 
اكولوژيك درياچه نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۱ سانتي متر كاهش 
يافته است. عيسي كلانتري ادامه داد: بارندگي ها نسبت به سال گذشته 2۱ 
درصد كاهش داشته كه در صورت افزايش بارش ها در فصل بهار، وضعيت 
درياچه نيز بهبود خواهد داشت. وضعيت موجود نشان مي دهد درياچه بر 
خلاف ادعاي برخي كه بدون اطلاعات كافي قضاوت مي كردند صددرصد احيا 
خواهد شد. وي مهار غبار نمك را مهم تر از خود احياي درياچه عنوان كرد و 
افزود: غبارها سلامت انسان و محيط زيست را به خطر انداختند به طوري كه 
تا سه سال پيش فعاليت زنبورهاي عسل به علت غبارها تا حدود 9۰ درصد 
كمتر شده بود ولي خوشبختانه سال گذشته 6۰ درصد فعاليت داشته است. 
  هرمزگان: ايستگاه پمپاژ آب از س��د جگين به شهرستان هاي جاسك 
و بشاگرد به بهره برداري رسيد. اس��تاندار هرمزگان در مراسم بهره برداري از 
اين طرح گفت: براي انتقال برق و راه اندازي اين ايستگاه 62 ميليارد تومان از 
اعتبارات استاني و ملي هزينه شده است. جاسم جادري افزود: اين طرح ايستگاه 
پمپاژ با ظرفيت ه��زار و 7 ليتر بر ثانيه با 2 مخزن 2 هزار مترمكعبي اس��ت. 
تصفيه خانه اين طرح با ظرفيت ۳2۰ليتر بر ثانيه و خط انتقال از سد جگين به 
جاسك به طول 78كيلومتر پارسال به بهره برداري رسيده بود. با راه اندازي اين 
ايستگاه شبكه آبرساني از سد جگين به شهرستان جاسك تكميل شد و ۵8هزار 

نفر از مردم اين شهرستان از نعمت آب آشاميدني سالم بهره مند شدند. 

از آنجا كه كار در معدن از دير باز جزو كارهاي سخت 
و زيانبار به ش��مار مي رود لذا در بيشتر كشورهاي 
جهان تمهيدات ويژه اي را براي ايمني اين افراد به 
كار مي گيرند، اين در حالي اس��ت كه اين موضوع 
سال هاست كه در كش��ور مورد غفلت مسئولان و 
دست اندركاران قرار گرفته است.  عضو هيئت مديره 
توليدكنندگان و صادركنندگان محصولات معدني 
ايران با اشاره به استاندارد نبودن بيشتر معادن در 
كشور به »جوان« مي گويد:»با وجود اينكه انفجار 
اخير در معدن زمستان يورت بر اثر خطاي انساني 
روي داد، اما بايد به اين نكته حياتي اش��اره كرد كه 
متأسفانه هيچ يك از معادن كشور استاندار نيستند.« 
علي حمزه نژاد مي افزايد:»البت��ه اين موضوع تنها 
به ايران اختصاص ندارد، اما بيش��تر كشورها سعي 
مي كنند تا حداقل استانداردها در معادن كشورشان 
ايجاد شود.« وي ادامه مي دهد: »هرچند بازرسان 
وزارت صنعت،  معدن و تجارت مرتب از معادن بازديد 
كرده و نكات ايمني را گوشزد مي كنند، اما نبود اجبار 

موجب شده تا اتفاق خوبي در اين زمينه نيفتد.«
  فعاليت نيمه جان معادن زغال سنگ 

فعاليت بيش از يكصد هزاركارگر در ۵ هزار معدن 

ناايم��ن  كش��ورموجب ش��ده ت��ا هرلحظه خطر 
جانش��ان را تهديد كند. معاون معدني س��ازمان 
زمين شناسي و اكتشافات معدني در اين خصوص 
مي گويد:»درخصوص ميزان ذخاير زغال س��نگ 
در كش��ور اختلاف آماري وجود دارد در حالي كه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، آمار ذخاير قطعي 
را بيش از 6۳۰ ميليون تن اعلام مي كند اما به گفته 
كارشناس��ان، ذخاير قطعي و احتمالي در كش��ور 
بي��ش از ۳ ميليارد تن برآورد مي ش��ود.« مرتضي 
برنا مي افزايد: »قرار گرفتن معادن در اعماق زمين 
و سختي و هزينه بر بودن اس��تخراج از آنها سبب 
شده تا در طول س��ال نتوانيم بيش از 2 ميليون و 
۳۵۰ تن برداشت داشته باش��يم.«  وي با اشاره به 
اينكه بيش��ترين ذخاير زغال سنگ معادن كشور 
در مناطق البرز شرقي، البرز مركزي و البرز غربي، 
طبس، آذربايجان شرقي و غربي، اصفهان، تهران، 
گلستان، خراسان شمالي، لرستان و شمشك است، 
ادامه مي دهد:»لذا اين موض��وع دركنار بالابودن 
ميزان ذخاير زغال سنگ مي طلبد كه در اين زمينه 
سرمايه گذاري كرد چراكه اين موضوع مي تواند در به 
كارگيري جوانان جوياي كار و كاهش آمار بيكاري در 

كشور خصوصاً اين مناطق تأثير بسياري بگذارد.«
  معادني كه به حال خود رها شده اند

قرارگرفتن بيش��تر معادن در اعم��اق زمين در كنار 
هزينه ب��الاي اس��تخراج و مش��كلاتي از اين قبيل، 
خصوصي سازي و بازار رقابتي، حذف يارانه ها در كنار 
درآمد و سوداندك، از جمله دلايلي است كه موجب 
شده تا هيچ وقت مس��ائل ايمني وسرمايه گذاري در 
برخي از معادن از جمله زغال س��نگ معادن جدي 
گرفته نشود.  رئيس سابق س��ازمان نظام مهندسي 
معدني كشور در اين خصوص به »جوان« مي گويد: 
»با وجود اينكه طبق قانون، بايد س��الي سه بار تمام 
معادن زغال سنگ مورد بازرسي قرار گيرند اما به دليل 
كمبود بودجه فقط يكبار بازرس��ي از معادن در سال 
انجام مي ش��ود.« هرمز ناصرنيا مي افزايد: »از طرفي 
نبود مسئول ايمني و كمبود تجهيزات مورد نياز براي 
ايمن سازي معادن موجب شده تا اين اصل مهم مورد 
غفلت قرار بگيرد.« وي با اشاره به وجود مشكلات بازديد 
از معادني كه در اعماق زمين هستند، ادامه مي دهد: »از 
آنجا كه بيشتر معادن كشور در زير زمين قرار دارند و 
بازديد از همگي آنها ميسر نيست لذا هر لحظه بيم وقوع 

حوادث ناگوار در اين معادن مي رود.«  

در كنار اين مش��كلات ب��ه روز نب��ودن تجهيزات 
اس��تخراج در معادن كش��ور از جمله كمبودهايي 
است كه روند استخراج را هزينه بر و پرخطر مي سازد 
كه باي��د در اين خصوص به فكر چ��اره بود.  رئيس 
سابق س��ازمان نظام مهندس��ي معدني كشور در 
اين رابطه مي گويد: »مشكلات مالي سبب شده تا 
صاحبان اينگونه معادن براي كمتر كردن هزينه هاي 
خود از لوازم و ادواتي استفاده كنند كه سال هاست 
منسوخ شده و به كارگيري آنها علاوه بر هزينه زياد، 
ايمني معادن را نيز تحت الشعاع خود قرار مي دهد.« 
ناصرنيا مي افزايد:»بخش خصوصي در بسياري از 
فعاليت هاي معدني توانسته موفق عمل كند اما به 
دليل سنگيني تحريم ها و مس��ائل مالي در برخي 
معادن نتوانسته سيستم تجهيزات معدنكاري را به 
روز كند.  بنابراين بايد با نگاه توس��عه اي و به دور از 
هرگونه شعاري چالش هاي فعاليت هاي معدني را 

هر چه زودتر برطرف كرد.«
  معادني كه طبيعت را به چالش مي كشند

در حالي كه بيشتر معادن كشور از  لحاظ ايمني در 
شرايط مناسبي نيستند، آمارها نشان مي دهد برخي 
از آنها حتي محيط زيست و سلامت روستاييان را نيز 
به خطر مي اندازد.  چند روز پيش بود كه اعتراض 
اهالي روستاي آق حصار در همدان به فعاليت معادن 
شن و ماسه موجب شد تا پاي فرماندار همدان به 
اين منطقه باز شود.  فرماندار همدان در خصوص 
مش��كلات پيش آمده مي گويد: »طبق بررسي به 
عمل آمده در اين منطق��ه ۱2 پروانه بهره برداري 
براي معادن شن و ماسه و لاشه آهكي صادر شده 
كه با شيوه آتش باري عمل مي كنند و اهالي روستا 
مدعي هستند انفجارهاي مكرر آسيب هايي براي 
بناها، اراضي و ساكنان روستا به همراه دارد.« علي 
تعالي مي افزايد: »تردد ماش��ين آلات س��نگين از 
روستا، اس��تفاده از قنات روس��تا، تخريب مراتع و 
زيان هاي وارده به دامداران از ديگر مواردي اس��ت 
كه اهالي روس��تا را از فعاليت معادن ناراضي كرده 
است.« وي با اش��اره به مش��كلات ادامه مي دهد: 
»تردد ماشين آلات سنگين از روس��تا، استفاده از 
قنات، تخريب مراتع و زيان هاي وارده به دامداران 
از ديگر مواردي است كه اهالي روستا را از فعاليت 
معادن ناراضي كرده است كه بايد در اين خصوص 

تدابير لازم انديشيده شود.«
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ورود آرام مالاريا از مرز هاي شرقي به داخل كشور

 100هزار كارگر در 5 هزار معدن كشور
 ايمني كامل ندارند

با وجود هشدارهايي كه بارها كارشناسان درخصوص ناايمن بودن معادن 
كش�ور و احتمال بروز حادثه هاي تلخ مي دهند، س�رانجام انفجار مرگبار 
معدن زغال سنگ زمستان يورت آزادشهر گلستان و جان باختن تعدادي 
از كارگران در هفته گذشته مهر تأييدي بر اين هشدارها زد تا مسئولان با 
حساسيت بيشتري نسبت به وضعيت امنيت جان افرادي كه در سخت ترين 
شرايط در اين معادن فعاليت مي كنند، اين مسائل را پيگيري كنند.  بررسي ها 
نشان مي دهد قرارگرفتن بيشتر معادن در اعماق زمين در كنار هزينه بالاي 
استخراج و مشكلاتي از اين  قبيل، خصوصي سازي و بازار رقابتي و حذف 

يارانه ها موجب شده تا هيچ وقت سرمايه گذاري در مسائل ايمني معادن 
جدي گرفته نشود.  اين در حالي است كه عضو هيئت مديره توليدكنندگان 
و صادركنندگان محصولات معدن�ي ايران مي گويد: »اس�تاندارد نبودن 
مع�ادن از لحاظ رعايت ن�كات ايمني موجب ش�ده تا هر لحظ�ه احتمال 
وقوع يك حادثه مرگبار ديگر وجود داشته باشد.« حال سؤال اينجاست 
كه آيا معدن زمس�تان يورت هم مثل ساختمان پلاس�كوي تهران چند 
هفته اي بر سر زبان ها خواهد ماند و پس از آن بدون اينكه تصميم درستي 
در مورد س�اير معادن گرفته شود، به دست فراموش�ي سپرده مي شود؟

ميترا شهبازي

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 اجراي 15 طرح آبخيزداري 
براي كنترل سيل در زنجان

معاون آبخيزداري اداره كل منابع طبيعي      زنجان
و آبخيزداري اس�تان زنج�ان از اجراي 
۱۵طرح آبخيزداري در راستاي كنترل سيل در استان زنجان خبر داد. 
سيد جمال موس��وي گفت: اثربخش��ي اقدامات آبخيزداري در كاهش 
خسارت هاي سيل بسيار مؤثر است و اين امر مهم اجرا مي شود زيرا زنجان 
همانند بسياري از نقاط كشور با سيلاب هاي زيادي در مناطق مسكوني 
مواجه بوده و در جهت كاهش خس��ارات س��يل در مناطق مختلف آن 
نيازمند تداوم انجام مطالعات آبخيزداري و كنترل سيل در حوضه هاي 
دربرگيرنده مراكز مختلف جمعيتي )شهرها و روستاها( و سپس اجراي 
پروژه هاي آبخيزداري و كنترل سيل در اين حوضه هاست.  وي تأكيد كرد: 
در محدوده سكونتگاهاي انس��اني به طور غالب، روش هاي سازه اي براي 
كاهش خسارات ناشي از سيلاب، به كار گرفته مي شود كه كنترل سيلاب 
به اين روش نيازمند ديواره س��ازي در طرفين آبراهه ه��ا و رودخانه ها در 
محدوده هاي شهري و روستايي و غالباً پرهزينه است.  وي افزود: به طوركلي 
تأسيسات و سكونتگاه هاي شهري و روستايي واقع در دامنه هايي با شيب 
زياد و نيز حاشيه و مسيررودخانه ها و آبراهه هاي سيلابي استان در معرض 
خطرسيل قرار دارند و اين پديده در محل هايي كه در حريم آبراهه ها دخل 
و تصرف، تجاوز و ساخت وسازي زراعت انجام شده احتمال وقوع خسارات 
سيل به چندين برابر افزايش پيدا كرده و كم توجهي به حفاظت از منابع 
طبيعي و انجام شخم هاي موازي شيب در اراضي زراعي، افزايش تعداد 
دام به چند برابر ظرفيت توليد علوفه در حوضه ها، رسوب زايي فزاينده در 
اجراي پروژه هاي عمراني از قبيل احداث جاده ها و بهره برداري از معادن و 
آلوده سازي منابع آب و خاك بر اثر آزاد سازي زباله هاي شهري و روستايي 

پايداري منابع موجود در آبخيزها را به مخاطره انداخته است.

 تخريب منابع طبيعي هشترود 
توسط ايلات و عشاير وارداتي   

كشاورزان هش�ترودي در س�ال گذشته و    آذربايجان شرقي
سالجاري به خاطر جاري شدن سيل و بازگشت 
فصل سرما، متحمل خسارت سنگيني شده اند كه بايد از طريق ادارات ذيربط 
برآورد خس�ارت ش�ده و براي جب�ران به مقام�ات بالاتر گزارش ش�ود. 
ناصر نادري، معاون فرماندار هشترود با عنوان كردن مطلب فوق و با بيان 
اينكه در شهرستان هشترود در روند اجراي طرح هاي دامداري كم كاري 
مي شود و آنچنان كه بايد از مجريان دامدار حمايت نمي شود، گفت: تخريب 
منابع طبيعي هشترود توس��ط ايلات و عش��اير وارداتي از ساير شهرها، 
خطرناك است و محيط زيست را به چالش مي كشد از اين رو بايد اداره منابع 
طبيعي جلوي افراد فاقد پروانه چراگاهي را بگيرد اما متأسفانه تا كنون هيچ 
حركت مثبتي در اين خصوص از اداره منابع طبيعي ديده نشده است.  وي 
اظهار كرد: بانك كشاورزي بايد هر چه زودتر خسارت كشاورزان را پرداخت 
كند تا اعتماد عمومي كش��اورزان به بيمه از بين نرود.  نادري خاطرنشان 
كرد: متأسفانه سيل اخير، به 7۰ درصد از مزارع هشترود خسارت وارد كرده 
و اقتصاد شهرستان را تحت تأثير قرار داده است.  لازم به ذكر است سيل 
و تگرگ و سرما زدگي به گندم ديم هشترود ۵۰ تا 7۰ درصد و به جو آبي 
بالاي 9۰ درصد خسارت وارد كرده است كه بايد به طريق مختلفي جبران 
شود تا كشاورزان منطقه متوجه خسارت بيش از اندازه نباشند. همچنين 

سيل به سازه هاي منابع طبيعي نيز خسارت وارد كرده است. 

نماينده مردم كاشمر در گفت وگو با »جوان«:
ناآگاهي كشاورزان از شيوه مصرف سموم 

ايجاد معضل كرده است
آلودگي شيميايي ۳5 درصدي محصولات 
كش�اورزي خبر نگران كننده اي بود كه 
چندي پيش منتشر شد. با اينكه آلودگي 
توليدات كشاورزي موضوع تازه اي نيست 
و سال هاي گذشته هم آبياري محصولات 
با فاضلاب در اس�تان هاي تهران، البرز، 
گيلان، آذربايجان و كرمانشاه مطرح بود، 
حالا معضل استفاده بي رويه از كودهاي ش�يميايي هم به آن اضافه 
شده و سلامت مردم بيش از گذشته در معرض خطر قرار گرفته است. 
بنابراين با توجه به اينكه پاي سموم غيرمجاز و ناآگاهي كشاورزان در 
خصوص استفاده از اين مواد سمي مطرح است، به سراغ بهروز بنيادي 
نماينده مردم كاشمر و عضو كميسيون بهداشت و درمان در مجلس 
شوراي اسلامي رفتيم تا در اين خصوص گفت وگويي داشته باشيم:

    
با توجه به اينكه چندي پيش گفته بوديد بيش از ۳5 درصد 
محصولات كش�اورزي به مواد ش�يميايي و س�موم آلوده 
هس�تند، بفرماييد كه اين معضل به چه دليلي در كشور به 

وجود آمده است؟
درحال حاضر آمار دقيقي در اين خصوص كه كدام استان ها بيشتر با اين 
معضل دست و پنجه نرم مي كنند، ندارم. اما به طور كلي طي تحقيقاتي كه 
انجام شده، استفاده بي رويه از سموم شيميايي در كل كشور ۳۵ درصد از 
محصولات كشاورزي را آلوده كرده است. متأسفانه بحث مصرف بي رويه 
سموم شيميايي موضوع تازه اي نيست و استمرار آن منجر به اين شده كه 
در برخي از نقاط كشور با پديده مقاومت بيش از حد آفات روبه رو هستيم. 
مشكلي كه امروز در قالب جولان آفات در مزارع خودنمايي مي كند، همان 
معضلي كه در گذشته كشاورزان با ناآگاهي خود در خصوص ميزان مجاز 

سموم در مزارع رقم زده اند. 
اين معضل فقط به دليل استفاده از سموم استاندارد رخ داده 

يا در كشور با معضل سموم غيرمجاز هم روبه رو هستيم؟
قطعاً مس��ئله بعدي كه مد نظر اس��ت، وجود س��موم غير مجاز، حضور 
سودجويان و دلالان فروش سموم كش��اورزي است. براي نمونه منطقه 
كاشمر كه نمايندگي مردم آن را بر عهده دارم ذكر مي كنم، متأسفانه در 
سال گذشته شاهد اين بوديم كه تعدادي سودجو قوطي هاي سم آلماني 
كه شناخته شده و با كيفيت بود را از كشاورزان خريداري مي كردند. سپس 
آنها قوطي هاي خالي را در مراكز غيررسمي با مواد شيميايي غيرمجاز پر 
مي كردند و دوباره به قيمت گزاف به كشاورزان مي فروختند. متأسفانه در 
اين رابطه هيچ نظارتي نيست و لازم است جهاد كشاورزي براي جلوگيري 

از اين امور با دقت بيشتري ورود كند. 
سال هاي گذشته واردات سموم غير استاندارد هم داشته ايم يا 

سموم غيرمجاز فقط در مراكز غير رسمي پر مي شده است؟
بله متأس��فانه بايد بگويم كه سموم غيرمجاز هم وارد ش��ده است. از اين رو 
مسئولان بايد دقت كافي داشته باشند كه تنها از كشورهايي سموم كشاورزي 
را وارد كنند كه شناخته شده باشند و از كيفيت آن اطلاع كافي داشته باشند. 
گاهي خبرهايي مي رسد كه سموم مصرفي از مناطقي وارد مي شود كه هيچ 
جايگاهي در دنيا در خصوص توليد اين كالا ندارند. متأسفانه چنين موضوعاتي 
طي س��ال هاي گذش��ته در بحث ميزان توليدات، كاهش س��طح سلامت 

محصولات و جولان آفات، خسارات زيادي به كشاورزان زده است. 
به نظر ش�ما به عنوان عضو كميسيون بهداش�ت و درمان 
مجلس، كدام بخش در اين راس�تا كم كاري كرده و مسبب 

اين وضعيت است؟
انتظار داريم مسئولان جهاد كشاورزي با دقت بيشتري روي نوع و مقدار 
سموم مصرفي كشاورزي نظارت داشته باشند. علاوه بر اين متوليان اين 
سازمان بايد برنامه اي براي به كارگيري كارشناسان كشاورزي براي تجويز و 
نظارت بر فرايند توليد كشاورزي داشته باشد تا سلامت محصولات تضمين 
شود. علاوه بر اين اگر هم چنين برنامه ريزي در جهاد كشاورزي صورت 
گيرد ديگر شاهد جولان دلالان سموم هم نخواهيم بود و پاي مواد سمي 

غيرمجاز از مزارع ورچيده مي شود. 
با توج�ه به اينكه بحث س�لامت محصولات كش�اورزي از 
س�ال هاي گذش�ته مطرح ش�ده اس�ت، چرا باز هم جهاد 

كشاورزي در اين خصوص كم كاري مي كند؟
بحث كم كاري نيس��ت و طي اين س��ال ها اگر نگاهي به مقدار توليدات 
بيندازيم، جهاد كشاورزي در خصوص ميزان توليدات محصولات به خوبي 
عمل كرده است. اما با توجه به اينكه ما روستاهاي پراكنده اي داريم، نيروي 
كافي براي نظارت وجود ندارد كه با به كار گيري فارغ التحصيلان رشته 

كشاورزي مي توان علاوه بر اشتغالزايي اين معضل را هم برطرف كرد. 
پيشنهاد شما به مسئولان جهاد كشاورزي چيست؟

به نظر من باي��د در مرحل��ه اول از فارغ التحصيلاني ك��ه دوره خدمت 
سربازي شان را مي گذرانند بهره بگيريم. با اين اقدام علاوه بر صرف هزينه 
كم مي توان فرصتي ايجاد كرد تا جوانان ما در اين بخش تجربه كافي براي 
ورود به بازار كار را هم بيابند. در حال حاضر فرزندان و روستاييان زيادي 
هس��تند كه مي توانند اين وظيفه را به عهده بگيرند. همچنين سربازان 
فارغ التحصيل رشته كشاورزي بهترين گزينه براي رفع اين معضل در كشور 
هستند. علاوه بر بخش كشاورزي، مصرف بي رويه آنتي بيوتيك ها در امور 
دام هم نظارت دقيق تري را از سوي دامپزشكي مي طلبد كه اكنون مشكل زا 
شده است. كميسيون بهداشت و درمان مجلس هم در خصوص اين دو 

موضوع پيگير خواهد بود تا اين معضل ها به طور كامل برطرف شود. 

 بيمارستان رضوي 
قطب درمان »صرع« در كشور است

بيمارستان رضوي مشهد با تجهيزات      خراسان رضوي
پيشرفته و پزشكان متبحر، هم اكنون 
قط�ب درم�ان بيم�اري »ص�رع« در اي�ران ب�ه ش�مار م�ي رود. 
قاسم سلطاني، مديرعامل بيمارستان فوق تخصصي رضوي با عنوان كردن مطلب 
فوق و با اشاره به جايگاه بيمارستان رضوي در درمان تخصصي بيماري صرع 
خاطرنشان كرد: قبلاً عمل هاي مربوط به برداشتن »كانون صرع« در بيماران 
بيمارستان رضوي با مشاركت تيم پزشكي از كشور آلمان انجام مي شد اما از ماه 
گذشته، انجام اين عمل هاي توسط پزشكان متخصص ايراني در اين بيمارستان 
صورت مي پذيرد، به طوريكه در ماه گذش��ته عمل صرع موفقيت آميزي به 
سرپرستي دكتر رضا زارع)جراح مغز و اعصاب بيمارستان رضوي( انجام شد.  وي 
با اشاره به اينكه انجام عمل صرع در بيمارستان رضوي از سال ۱۳9۰ با همكاري 
پزش��كان آلماني آغاز شده اس��ت، تصريح كرد: در اين مدت حدود 8۰ عمل 
جراحي صرع در اين بيمارستان انجام شده است.  سلطاني افزود: با توجه به اينكه 
عمل هاي صرع كانوني از اين پس توسط تيم هاي پزشكي ايراني در بيمارستان 
رضوي انجام خواهد شد، پيش بيني مي كنيم از اين به بعد در ماه حداقل 2 تا ۳ 
عمل صرع در اين بيمارستان انجام شود.  وي با بيان اينكه يك درصد جمعيت 
دنيا از صرع رنج مي برند كه از اين تعداد حدود يك س��وم آنها مقاوم به درمان 
دارويي هستند، ادامه داد: عمل جراحي براي »صرع هاي كانوني« كه مقاوم به 
درمان هستند، مورد استفاده قرار مي گيرد و در اين رابطه، تعيين كانون صرع با 
 EEG روش هاي تخصصي كه شامل ام. آر. آي و انجام تست مانيتورينگ ويدئو
است، انجام مي  شود.  مديرعامل بيمارستان فوق تخصصي رضوي گفت: در ايران، 
بيمارستان رضوي يكي از مراكز مجهز كشور است كه امكانات تخصصي را جهت 
تشخيص و درمان صرع در اختيار دارد. انجام تست خواب)پلي سومنوگرافي( نيز 
از ساير خدماتي است كه در بيمارستان رضوي تحت نظر متخصصان خواب براي 

بيماران مبتلا به اختلالات خواب انجام مي شود. 
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قرارگرفتن بيشتر معادن در اعماق 
زمين در كنار هزينه بالاي استخراج 
و مشكلاتي از قبيل خصوصي سازي 
و بازار رقابتي و ح�ذف يارانه ها در 
كنار درآمد و س�وداندك، موجب 
شده تا هيچ وقت مس�ائل ايمني 
وسرمايه گذاري در برخي از معادن 
از جمله معادن زغال سنگ جدي 

گرفته نشود


